
zorgvuldig over, dat het grote levensideaal „moeder
zijn" niet verdrongen wordt door het ideaal „geld 
verdienen". Zorg, dat uw meisje „vrouw" wordt in 
de heerlijkste betekenis van het woord: de dienende 
liefde in het gezin en mateloze toewijding voor haar 
kinderen" (De toekomst tegemoet, blz. 19). Van een

zelfde nuchterheid getuigt haar opmerking: „Men 
neme het echter niet te licht op: de door idealisme 
belichte levensweg is lang niet altijd „het lommer
rijke zacht-glooiende pad, dat voert langs bloemen
velden en fleurige weiden", zoals Montaigne het schil
dert. Neen, hij of zij, die dit pad kiest en daarop voort 
wil gaan met flinke tred, moet niet verwachten, daar
van slechte vreugde en voldoening te zullen beleven. 
Dit pad is stijl en rotsig, vol hindernissen en stoot-
blokken en het loopt langs de diepe ravijnen. En dik
wijls pakken sombere wolken zich samen, die pogen 
het ideaal te verduisteren, het licht te doven, dat 
hem of haar nog steeds tegemoet straalt van 
het andere leven" (a. v. blz. 14). 

Ook al zien wij het verschil in opzet tussen een 
boek als ,,De mens in het bedrijf", dat over man en 
vrouw beiden handelt, en een werk als „De toekomst 
tegemoet" niet voorbij, juist waar laatstgenoemd werk 
de arbeidsfuncties voor het meisje speciaal als onder
werp voor het boek koos en de stof dus veel uitge
breider behandelde, daar noteren wij gaarne, dat de 
schrijfster geen beschouwingen heeft gewijd, gelijk 
prof. Waterink wel deed, aan fabrieksfuncties van 
het meisje, zoals aan de lopende band en het bedien-
stertje van de soldeerbout, ook al is de professor zelf 
over deze laatste beroepen evenmin enthousiast en al 
wil hij dit werk alleen voor bepaalde meisjestypen 
reserveren. Prof. Waterink verklaart niettemin on
omwonden, er niet aan te denken te zeggen, dat de 
fabrieken voor vrouwen gesloten moeten worden, om
dat het arbeidsproces zelf vraagt om vrouwen in het 
bedrijf en het bedrijfsleven voor vele vrouwen een 
uitkomst is. (De mens in het bedrijf, blz. 112 en 116). 
Zuiver economische motieven dus. Daarmee vergele
ken waarderen wij het, dat Aimée van Tricht bij haar 
beschouwing van de vrouw in het bedrijf, de ideële 
motieven in de opzet en de indeling van haar boek 
zeer duidelijk heeft laten praevaleren, meer dan in 
het boek van prof. Waterink in feite het geval is. 
Ook voor hem hebben deze ongetwijfeld wel grote 
waarde, als hij verklaart, dat de norm niet primair 
ligt in het economisch aanvaardbare, maar in het 
sociaal en ethisch aanvaardbare (a. v. blz. 116), doch 
het betreffende hoofdstuk eindigt toch weer met de 
opmerking, dat wij ten opzichte van de plaats der 
vrouw in het bedrijf staan voor een nationaal pro
bleem. „Het is niet slechts een poëtische kwestie, of 
een roos tussen de raderen van een fabriek bloeien 
wil, de vraagstukken liggen veel dieper. In de grond 
is het deze vraag: hoe wij het best, door opname van 
de vrouw in het bedrijf, het leven van onze natie 
kunnen dienen; hoe wij, door de oplossing van dit 
economische (gespatiëerd van ons, G.) vraag
stuk het vaderland sterk kunnen maken. Het vader
land dat wij liefhebben als het licht onzer ogen". 
Het is schoon gezegd, maar dan ligt toch maar op 
de bodem aller vragen het economische motief en niet 
het sociale en ethische, gelijk er in een zin als deze 
dus een duidelijke propaganda aan de dag treedt voor 
het toetreden van de vrouwen tot de. bedrijven. Ook 
wij hebben niet durven zeggen, sluit alle fabrieks-
poorten voor het meisje, doch achten de aanvaard
bare mogelijkheden zeer minimaal en uiterst gering 
te zijn. Wij staan principieel een geheel andere ont
wikkeling van de vrouwenarbeid voor en achten met 
name het feit, dat het gaat in de door prof. Waterink 
ter wille van het vaderland en zijn economische noden 
gewenste richting op grond van in vorige artikelen 
reeds genoemde motieven geen goede ontwikkeling te 
zijn. Daarom juichten wij het toe, dat een schrijfster 
als Aimée van Tricht blijkens de indeling van haar 
boek een duidelijke preferentie heeft getoond voor de 
z.g. ideële beroepen. Wij kunnen niet al onze bezwa
ren tegen het boek van prof. Waterink hier uitvoe
rig gaan bespreken. Ons hoofdbezwaar is wel, dat de 
psychologische beschouwing en waardering en dan 
met een sterk pragmatische inslag, zo overwegend 
aan het woord is. Een enkel voorbeeld kan dit ver
duidelijken. Op blz. 111 van „De mens in het bedrijf" 
lezen wij: „Voor het winkelbedrijf is in het algemeen 
de vrouw zeer geschikt. De oorzaak van dit feit ligt 
hierin, dat het meisje graag afwisseling heeft in haar 
leven, mits zij daarbij zelf tot haar recht komt. In 
een winkel kan zij, als zij het moe-
derlijke type is, helpen,'raden, en 
als zij het meer ij dele type is, haar 
ij delheid vele malen per dag ont
plooien, mits zij tegelijkertijd iets 
presteert voor het publiek. Beide 
typen presteren, als zij zich uit
leven, tegelijkertijd datgene, wat 
zij presteren moeten voor het be-
d r ij f"(gespatiëerd van ons, G.). Begrijp ik het goed, 
dan wordt hier naast de deugd van „moeke" de lof 
der zotheid bezongen, benevens de economische waar
de van de ijdeltuit al of niet met sex-appeal. Het heeft 
weinig zin te gaan aangeven, waarin het in onderde
len wel en waarin men het niet met elkander eens is, 
wanneer men totaal verschillende waardemeters han
teert. Voor prof. Waterink geldt als waardemeter, 
dat „geen geweld gedaan mag worden aan de persoon

lijkheid van het meisje, bij de beoordeling van voor 
haar geschikte beroepen" (a. v. blz. .112). Voor ons 
geldt evenwel een hoofd -regel, die alle andere, ook 
de door prof. Waterink genoemde, normeert, n.l. de 
Wil van de Here God voor het leven in de arbeid, niet 
maar nominaal, maar zeer concreet. Volgens die norm 
dan, komt de ijdelheid niet voor exploitatie in aan
merking, omdat goed van ijdelheid verkregen, ver
minderd zal worden (Spreuken 13 : 11) en die ijdele 
mensen volgt, verstandeloos is (Spreuken 12:11). 
Daarom zijn wij dan ook van oordeel, dat het niet 
normaal en niet in orde en paedagogisch een ernstige 
misstap is, wanneer men een winkeljuffrouw in dienst 
heeft, met deze visie op haar en haar werk, dat men 
haar de gelegenheid geeft „vele malen per dag haar 
ijdelheid te ontplooien, mits zij maar tegelijkertijd iets 
presteert voor het publiek", in de waan, dat zo'n zelf
ingenomen, ijdel wezentje op die manier presteert 
voor het bedrijf, wat ze moet presteren. Het is er 
verre vandaan, dat een meisje, dat zo de coquette 
speelt of op welke andere wijze haar frivole ijdelheid 
etaleert en daarin zich „uitleeft" (welk een taal in 
de mond van een Calvinist! G.) presteert, wat zij voor 
het bedrijf moet presteren. Omdat alles onder de norm 
van het Woord Gods moet staan, zijn wij ook van 
oordeel, dat de ijdele persoonlijkheid van zo'n meisje 
in het belang, zowel van haarzelf als van het bedrijf 
en het publiek, maar bovenal, omdat ze in haar ar-
beidsroeping iets voor God moet presteren, door haar 
op het nameloos gemis van haar maskerade-leven te 
wijzen, wel degelijk geweld moet worden aangedaan. 
Voor ons zijn persoonlijkheden evenmin sacro sanct 
als personages. Tenslotte — moet het nog gezegd 
worden? — willen wij van dat zich uitleven evenmin 
iets weten, daar wij pleiten voor beleving van ver
antwoordelijkheid, die als alles genormeerd is door 
het Woord Gods. Want de zin van de arbeid, het zij 
herhaald, ligt niet in sociale en ethische factoren als 
levensonderhoud, zelfuitdrukking, het wederkerige 
sociale bestaan, of de gemeenschaps-coöperatie in 
dienst van ,,het" leven, maar vóór alles en in alles, 
ook bij de sociale en ethische factoren, in de dienst 
van God. 

Hiermee zijn wij aan het eind gekomen van hetgeen 
wij ons voorgenomen hadden ter overweging te geven 
ten aanzien van de positie van het werkende meisje, 
haar beroepskeuze, haar waardering van het werk, 
haar roeping tot arbeiden, haar uitkomen daarin als 
hulp, die bij de man past bij de gemeenschappelijke 
vervulling van de taak, die God de mens in deze we
reld te verrichten geeft in het leven van de arbeid, 
tot de vervulling van welk christelijk dankbaarheids-
betoon Christus het leven heeft vrijgemaakt. Daarmee 
is tevens de belofte aan het Bestuur van onze Bond 
van Geref. Meisjesverenigingen in Nederland inge
lost. Op eventuele vragen zullen wij, als toegezegd, 
gaarne in ,,De Poortwake" ingaan. Voor De Reforma
tie ligt weer ander werk te wachten. Wij kunnen el
kander geen boek met voorschriften aanbieden, waar
in een ieder precies vindt aangegeven, welke de bij 
hem of haar passende functie is. Dit houdt evenwel, 
gelijk betoogd, geenszins in, dat wij ongenormeerd onze 
keuze van ons beroep zouden kunnen bepalen naar 
economisch belang of naar onze eigen persoonlijkheid, 
wat ons het beste ligt. Alles staat hierbij onder de 
norm van het Woord Gods. Wij mogen maar niet mee
drijven met de stroom van het leven, doch moeten de 
moed hebben om tegen de stroom in te gaan, wanneer 
we in de moderne ontwikkeling van de beroepsarbeid 
voor de vrouw de meisjes zich al meer zien verwij
deren van haar natuurlijk arbeidsterrein, waarvoor 
God, de Schepper en Onderhouder van het leven, nog 
steeds doorgaat haar toe te rusten. Een Amerikaanse 
beroepslijst bevat reeds meer dan achtduizend beroe
pen, waarin vrouwen en meisjes werkzaam zijn. Het 
gaat ten onzent dezelfde kant uit, ook dat is een on
derdeel van het saecularisatieproces onzer dagen. 
Heeft het bij zulk een massale, naar de mens gespro
ken niet te keren ontwikkeling nog wel zin daartegen 
in te gaan? Ongetwijfeld! Dat heeft zin tot de jongste 
dag. Daarom zeggen we ook tot onze meisjes en haar 
opvoeders: wanneer men U ook in betrekking tot uw 
beroepskeuze voorhoudt, dat ge toch met uw tijd 
moet meegaan, antwoordt dan rustig: Dank U, ik 
wens niet de harlekijn te zijn, die steeds prompt de 
gewenste bewegingen maakt, wanneer de tijdgeest 
aan de touwtjes trekt; of ik met mijn tijd zal mee
gaan hangt af van de principiële vraag, of de rich
ting, waarin hij zich beweegt een goede is. Daarom 
zullen onze Gereformeerde meisjes in haar beroeps
keuze eigen wegen moeten gaan. Wij allen zullen als 
christenen moeten leren de waarde van de arbeid niet 
economisch of sociaal te bepalen in de eerste plaats, 
maar deze waarde vóór en in alles te zien hierin, dat 
wij daarin een dankbaarheidsdienst aan God brengen 
mogen, zodat Hij met Zijn Woord en Wet de waarde 
van onze arbeid uitmaakt. Met zulk een geheel andere 
en enige waardemeter voor de arbeid zullen wij ook 
de verschillende beroepen noodzakelijk geheel anders 
moeten waarderen dan de humanist dit doet; ten aan
zien van het meisje zal dan dit de vraag zijn, of zij 
zich in haar arbeid beweegt in die richting, staat op 
die plaats, waarvoor God haar roept en roepende toe
rust. 

Er is een Arabisch spreekwoord, dat van de vrouw 
zegt: „Een ster aan het firmament kunt gij niet zijn, 
wees dus een lamp in huis". De gedachte, die in dit 

spreekwoord besloten Ugt, ontsluit bij alle schijn van 
beperkende armoede, juist een wereld van rijkdom. 
Doch deze lamp in huis, dit schijnende licht in deze 
wereld, zullen onze vrouwen en meisjes alleen kunnen 
zijn, en dan in stralende volheid, ook in haar leven 
van de beroepsarbeid, wanneer ze het Woord van Goa 
tot een licht op haar levenspad hebben en dit licht 
volhardend volgen. Want van alles dat gehoord is, is 
het einde van de zaak: Vrees God en houd Zijn ge
boden, want dit betaamt alle mensen (Pred. 12 : 13). 
Dit betaamt ook het meisje, dat haar toekomst tege-
moetgaat, het betaamt ook de mens in het bedrijf, 
niemand uitgezonderd. 

P. GROEN. 

LITERATUUR EN KUNST 

DE „TRIOMFREEKS" 
De „Triomfreeks" ging haar derde jaargang in. 

Wij ontvingen de roman: „IK GELOOF JE", geschre
ven door Rob Sterkenburgh. 

In verband met deze nieuwe roman en zijn verschij
ning in deze boekenreeks, willen we graag iets zeggen 
over de boekenreeksen in het algemeen. 

Want dit is niet van belang ontbloot. We betwijfe
len of ons volk er wel enig idee van heeft hoe het 
daar mee staat. Welnu, we kunnen rustig spreken van 
een romanindustrie. Er bestaat zeker geen ander land 
in de wereld, waar, naar verhouding, zoveel boeken 
worden geschreven en dus ook gelezen als in ons land. 
Om maar bij de christelijke uitgevers te blijven. Er 
zijn, voor zover ons bekend, niet minder dan vijf uit
gevers, die een serie aan de markt brengen van min
stens vier boeken elk. Dat zijn dus twintig romans 
per jaar. We weten niet in hoeverre nu ook deze 
Triomfreeks gerekend wil zijn bij de christelijke series. 
Er zitten wel christelijke auteurs tussen, zoals Aart 
Romijn, Rie van Rossum e.a. Wat ons tot verbazing 
brengt is, dat deze serie uitkomt met minstens tien 
romans per jaar. De abonné's moeten hier minstens 
vier romans uitzoeken, willen zij de boeken goedkoper 
krijgen. Maar in elk geval komen er tien boeken per 
jaar in deze serie aan de markt. Dat zijn er dan dus 
dertig per jaar in totaal. Nu zwijgen we maar van de 
boeken, die buiten deze series los aan de markt ko
men, ook van persen van christelijke uitgeverijen. 
Dat wil dus heel wat zeggen. Het zegt ons in ieder 
geval, dat ons volk een lezend volk is. Een poosje 
geleden is er een onderzoek ingesteld naar de boeken-
omzet in de verschillende landen. En daarbij bleek 
dat Nederland inderdaad aan de kop staat en' b.v. naar 
verhouding ons volk tien maal meer boeken koopt 
dan de Amerikaan. En deze cijfers zijn nog niet eens 
absoluut te nemen, want we kunnen er zeker van zijn, 
dat de leesbibliotheken in ons land zich in een fre
quentie mogen verheugen als deze nergens ter wereld 
genieten. 

Op zichzelf mogen we ons in dit feit verheugen. 
Evenals we er ons in verheugen mogen, dat via deze 
boekenseries, het nederlandse boek nog zo spotgoed
koop aan de markt kan komen. 

Deze series hebben een plaats in ons volk gekre
gen. En zij hebben zeker recht van bestaan. We we
ten wel, dat er nogal eens de neus voor opgehaald 
wordt en de echte boekenliefhebbeir zeggen zal: ik 
wens zélf mijn boeken te kiezen en laat dit niet aan 
een uitgever over. Een standpunt, dat we begrijpen 
kunnen. Maar we hebben hier rekening te houden met 
het feit, dat de grote meerderheid van ons volk, wan
neer zij geen gebruik van deze series kon maken, niet 
tot een goede keuze zou kunnen komen en ook niet 
over een beurs zou beschikken om het veel duurdere 
boek regelmatig te kopen. 

De praktijk wijst dan ook uit, dat deze boeken er 
in gaan. 

Maar nu de keerzijde van de zaak. 
Het is gebleken, dat de oplagen van deze series 

na de oorlog een omvang gekregen hebben, die vèr 
uitreiken boven wat deze vóór de oorlog geweest zijn. 
We staan hier voor precies hetzelfde verschijnsel als 
b.v. met de geïllustreerde weekblad- en dagbladpers. 
En met de pers niet alleen. Met de christelijke radio
vereniging staat het precies zo. 

En daar ligt nu het gevaar. Om dit terrein te be
houden en nog uit te breiden zijn we het veel meer in 
de breedte dan in de diepte gaan zoeken. De grote 
oplagen moeten het „doen" en daarom moest de in
houd der boeken zich gaan aanpassen bij wat wel eens 
genoemd wordt: „de grootste gemene deler". En zo 
kunnen we naast een werkelijk ontzagwekkende groei 
in de oplagen, tegelijk constateren een vervlakking 
van de inhoud. 

En dit zal ons tot voorzichtigheid moeten manen. 
Wie zo hier en daar in de boekenkastjes van onze 
mensen eens rondEuuffelt, komt ze telkens tegen, de 
bandjes uit een der christelijke series, en nog maar 
steeds afgaande op dat „christelijk" worden deze ro
mans zonder reserve in de gezinnen geïmporteerd. 
Wij geloven, dat het tijd wordt, dat we critisch gaan 
staan tegenover het boek, dat ons huis indwarrelt. 

Want — en we geloven, dat ook dit onder ons nog 
veel te weinig gezien wordt —• het boek is een ge
weldige macht in ons leven. Vooral als we nog jong 
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zijn. In het boek worden we geconfronteerd met de 
levens- en wereldbeschouwing van de auteur, met zijn 
visie op de Schrift en de belijdenis en de kerk en de 
ethiek en noem maar op. En de wijze waarop hij zijn 
visie ons bijbrengt is van een sterk suggestieve aard. 
Hij brengt ons mensen van vlees en bloed voor de 
geest, mensen, die handelen, lijden, spreken en den
ken. Het zijn geen abstracties, waar de lezer mee te 
doen krijgt, maar realiteiten, die hij ondergaat, en 
waarvoor hij voornamelijk in de opkomst van het 
leven, een zeer ontvankelijke periode dus, vaak vol
komen open staat. 

Het boek, in romanvorm gebracht, heeft dan ook 
in de geschiedenis vaak een grote rol gespeeld in het 
bevruchten, leiden en beheersen der geesten. En dat 
doet het vandaag nóg. 

Het zal daarom zaak zijn, dat onze mensen, die aan 
de pers werken en telkens met recenseren van boeken 
te maken krijgen, we denken b.v. aan onze kerkbode
redacteuren, zich doordringen van de verantwoorde
lijkheid van dit werk, zodat deze rubriek nu ook eens 
een serieuze rubriek gaat worden, waar de lezers wat 
aan hebben. Dat behoeft werkelijk nog niet eens een 
„kunsf'-rubriek te zijn (hoeveel boeken zijn er ten
slotte, ook in het moderne kamp, die waarlijk „kunst"-
uitingen zijn?) maar we zijn al een heel eind op weg, 
wanneer de lezers te weten krijgen of een boek waar
lijk een „christelijk" boek is, d.w.z. een boek, waarin 
alle dingen op hun juiste plaats staan, gemeten met 
de maatstaf van het Woord des Heren. 

Wanneer we ons deze vraag gaan stellen, kunnen 
we al direct van dit boek in' de Triomfreeks zeggen, 
dat we hier niet met een christelijke roman te doen 
hebben. 

Wanneer de jonge boer Gijs, uit de gevangenis ont
slagen is, gelooft niemand op het dorp hem, wanneer 
hij zegt, dat hij onschuldig gezeten heeft, en ze ver
klaren hem eigenlijk voor onnozel, behalve één vrouw, 
een boerin, die dan ook na veel wederwaardigheden 
met hem trouwt. Na veel wederwaardigheden, want, 
ofschoon de boerin er op aandringt te trouwen en 
zichzelf feitelijk aanbiedt, wil de jonge boer zich eerst 
rehabiliteren en voor de "hele dorpsgemeenschap zijn 
onschuld aan de brute mishandeling bewezen zien. En 
dat gebeurt natuurlijk. 

Er zitten in dit boek goede fragmenten. De menta
liteit van de polderbewoners is soms raak getypeerd. 
De auteur kan ook boeiend vertellen. Maar overigens 
draagt dit werk nog heel sterk de last van jeugd
werk, weinig beheersing, te felle kleuren en een te
veel aan cliché's. 

Van een christelijke levensgedachte is er in dit 
boek echter geen spoor te vinden. Er komt natuurlijk 
wel een domineesfiguur in voor — in welke roman 
ontbreekt die tegenwoordig? zou men kunnen vra
gen — maar hij hangt er een beetje bij, precies als 
de dokter, die op het noodzakelijke moment even ach
ter de coulissen te voorschijn treedt om zijn Vroordje 
te spreken. En dat woordje is dan nog mis ook. De 
Kerk heeft volstrekt geen betekenis in dit boek en 
van een christelijke ethiek is in het leven dezer men
sen geen spoor te vinden. Het zijn levens vol zelf-
handhaving, persoonlijke trots en ongebrokenheid. 

Voor de uitvoering van de boeken in deze reeks 
hebben we niets dan lof. Al de boeken in deze serie 
zijn in dezelfde band, teer wit met goud-opdruk, sober 
en smaakvol. Bovendien in een uitstekend getekend 
stofomslag. Ook het papier is van uitnemende kwa
liteit. Het is een uitgave van Jan van Tüyl te Zalt-
bommel. R. v. R. 

ZENDING EN EVANGELISATIE 

Van cSe zendende Kerk van Zwolle 
We ontvingen van de zendende kerk van Zwolle vol

gend schrijven met verzoek om opname: 
De Kerkeraad van de Geref. Kerk van Zwolle heeft 

naar aanleiding van het schrijven van 13 Nov. 1951 ver
scheidene brieven van kerken ontvangen. Omdat in de 
meeste vaji die brieven dezelfde zaken aan de orde wor
den gesteld, meent de kerkeraad er goed aan te doen 
voor alle kerken enkele punten nader toe te lichten. 

Het advies-college: Voor de vrees van sommigen, dat 
dit college beschouwd zal worden als een. vertegenwoor
diging der kerken en dat het een voortzetting zal zijn 
van het voormalige deputaten-college met dezelfde be
voegdheden, bestaat geen grond. Dit college is er met 
de kerkeraad aeer van doordrongen, dat het een tijde
lijke taak heeft, n.l. de kerkeraad van alvies te dienen 
tot de samenwerking nader geregeld is. 

Wel Is de kerkeraad dankbaar, dat de leden van dit 
college hem van advies willen dienen. Hij is van mening, 
dat bij de grote verantwoordelijkheid, die door de beslui
ten van de Synode van Kampen op zijn schouders gelegd 
is, het noodzakelijk is advies te vragen van mannen bul
ten eigen beperkte kring, die reeds gedurende enige ja
ren, zij het in andere kwaliteit, aan het Zendingswerk 
voor Oost-Soemba hebben medegearbeid. 

De verantwoordelijkheid blijft geheel voor de kerke
raad, en het advies-college geeft in de regel alleen ad
viezen over zaken die hem door de kerkeraad worden 
voorgelegd. 

'Eén van de meest dringende zaken, waarover het ad
vies van dit college gevraagd is, is het concept voor het 
accoord van samenlwerklng. 

Bij de arbeid om tot dit concept te komen is gebleken, 
dat het ontwerpen van deze regeling vraagstukken op
werpt, die grondig doorgesproken moeten worden. Er is 
met het advies-college twee keer een bespreking van deze 
aangelegenheid geweest, zodat de kerkeraad hoopt bin
nen niet al te lange tijd een concept-regeling aan de 
kerken te kunnen aanbieden. 

„Mesoz": In bijna alle brieven worden vragen gesteld 
over de f 2.75 per ziel en de steun, die „Mesoz" biedt. 

In de eerste plaats zij vastgesteld, dat de begroting, 
waarop de f 2.75 gebaseerd is, en die door de voormalige 
zendingsdeputaten is goedgekeurd, zowel hoofd- als hulp
diensten omvat. Terecht vragen sommige kerken; En de 
bijdrage aan „Mesoz" dan? 

Daarover kan de kerkeraad nu slechts het volgende 
zeggen: Hij is van mening, dat enkele beslissingen in de 
juiste volgorde na elkaar genomen moeten worden. Eerst 
de samenwerking der kerken regelen, en daarna op grond 
dezer regeling met de kerken samen en het bestuur van' 
,,Mesoz" beslissen in hoeverre de hulpdiensten al of niet 
kunnen worden overgedragen. 

Daarna kan worden bezien met welk bedrag de zendings-
begroting kan worden ontlast door de arbeid, die „Mesoz" 
voor zijn rekening neemt. Het bestuur van „Mesoz" is 
bereid t6t zolang zijn arbeid op de oude wijze voort te 
zetten. Wel moeten de kerken bedenken, dat na het op
stellen der begroting gebleken is dat verschillende ult-
gaafposten groter zullen zijn, dan is geraamd, vanwege 
de aanzienlijke prijsstijgingen in Indonesië, die een ge
volg zijn van de onzekere koopkracht van de Rupiah. 

Na deze mededelingen over het ,,thuisfront" nog iets 
over de arbeid en de arbeiders op het zendtngsveld. 

Ds Goossens wordt In de week geheel In beslag geno
men door de guru-opleiding. In Mei is een cursus gestart 
met 20 jonge mensen, die in de voorafgaande maanden 
met een attest van hun kerkeraad in Mau Maru waren 
aangekomen. Zaterdags en Zondags gaan deze jonge 
mensen er nu beurtelings in groepjes van 2 of 3 op uit 
om het Evangelie te brengen tot in wijde omtrek. Ds 
Goossens gaat dan uit naar de gemeenten, die hij in een 
weekeind bereiken kan, voor Woord- en Sacramentbedie
ning. Een enkele keer maakt hij een langere reis naar 
verder afgelegen gemeenten en kringen. De kerkeraad 
van Zwolle ontving een verzoek van die van Djakarta 
om Ds Goossens enkele weken af te staan voor de be
diening der sacramenten op Java. Nu geen der kerken 
daar sedert enige maanden een predikant in haar mid
den heeft, heeft de kerkeraad gemeend dit verzoek niet 
te kunnen weigeren en aan Ds Gfoossens toegestaan drie 
opeenvolgende Zondagen de Kerken op Java te dienen. 

Dokter en Mevr. Idema zijn, gelijk bekend, in de eer
ste helft van December per speciaal vliegtuig in Neder
land aangekomen. 

Mevrouw Idema is onmiddellijk in het academisch zie
kenhuis te Utrecht opgenomen. Daar hebtien de twee 
Zwolse predikanten haar Maandag 10 December een be
zoek gebracht ter begroeting, en hebben tegelijk heel goed 
een gesprek met haar kunnen voeren. Zij was dankbaar, 
dat God haar tot hiertoe door de moeilijkheden geholpen 
had, en dat de kerken door het gebed met haar mee
leefden. Een eerste operatieve ingreep heeft plaats ge
had; na enige weken rust zal de behandeling worden 
voortgezet. 

Zuster Egmond heeft na het vertrek van Dr Idema 
de leiding in het ziekenhuisje in Mau Maru. Zij slaat 
zich wonderwel door de moeilijkheden heen: zij stelt de 
diagnose vast, zij schrijft de geneesmiddelen voor, zij 
treedt op als verloskundige, zij trekt kiezen! 

In ernstige gevallen doet zij een beroep op dokter Oos-
terhuis, gouvemementsarts te Pajeti; deze is te allen 
tijde bereid haar te helpen. 

U voelt welk een zware verantwoordelijkheid op haar 
rust; een verantwoordelijkheid, die te zwaar is, als het 
vertrek van dokter Oosterhuis, dat vastgesteld was op 
begin Januari, een feit geworden is; dan is op geheel 
Soemba geen arts aanwezig. Dit weegt de kerkeraad 
heel zwaar, en er heeft overleg plaats om een oplossing 
te vinden. , 

Mej. Geusebroek. Zij Is tegelijk met Mevr. Idema naar 
Soemba vertrokken en heeft daar velerlei arbeid ver
richt. In de maand Juni heeft zij op advies van dokter 
Idema vervroegd Java-verlof genoten, omdat haar ge
zondheid niet was, zoals het behoorde. Terug gekomen 
op Soemba schreef ze aanvankelijk opgewekte brieven, 
omdat ze zich weer fit voelde. Helaas, dit was niet blij
vend. Er is een inzinking gevolgd, en in December ont
ving de kerkeraad van dokter Oosterhuis een verklaring, 
dat een langer verblijf in de tropen voor Mej. Geusebroek 
hoogst ongewenst is. 

De Kerkeraad kon niet anders dan haar toestemming 
verlenen naar Nederland terug te keren. 

De heer H. J. van Egmond is met zijn gezin op 5 Sep
tember op Soemba aangekomen; evenals de anderen heeft 
ook hij een hartelijke ontvangst genoten van de zijde der 
bevolking, gepaard gaande met gezang en toespraken. 

In korte tijd is er een hartelijke verstandhouding met 
de andere werkers gegroeid. Hij is begonnen contact op 
te nemen met het schoolbestuur op Soemba, de opleiding 
van school-guru's voor te bereiden, zich te oefenen onder
wijs te geven met Maleis als voertaal. 

Mevr. van Egmond geeft onderwijs aan de kleine kin
deren der zendingsarbeiders. De kerkeraad is versterkt 
in de mening een goede energieke onderwijskracht ge
vonden te hebben. 

Terugziende op het zendingswerk in 1951 is het tref
fend op te merken, hoe naast aanwijsbare zegeningen, de 
Here het werk bezocht heeft met zware beproevingen. 

Zegeningen op de arbeid van Ds Goossens, zegening op 
de evangelie-verkondiging der leerlingen van de oplei
ding, zegening in de bestaande gemeenten en kringen, 
zodat op de vergadering der kerken, die elk kwartaal te 
Mau Maru gehouden wordt, de overtuiging rijpt, dat bin
nen korte tijd een aantal gemeenten geïnstitueei-d zal 
kunnen worden, zegeningen in het ziekenhuisje, waar 
herstelden vertrekken en de wens te kennen geven ia de 
dienst des Heren verder onderwezen te worden, waardoor 
tegelijk in de kampongs nieuwe contacten gelegd worden. 

En daarnaast de beproeving door het noodzakelijke 
vertrek van het gezin van Dr Idema en Mej. Geusebroek. 
Ongetwijfeld heeft de H^e hiermee zijn bedoelingen. Al 

is het soms moeilijk die bedoelingen te verstaan, toch 
moeten wij voortvaren in het uitvoeren van Zijn opdracht: 
het Evangelie te prediken aan alle creaturen. 

Eén der zusterkerken schreef in haar medeleven: 
„Wetende in de weg des Heren te zijn, weten we ook, 

dat deze beproevingen zullen leiden tot de verheerlijking 
van 's Heren Naam ook onder de heidenen. Het gebed 
der gemeenten ga dan ook tot God, dat Hij deze dingen 
daartoe leiden zal". 

Zo zij het! 

Namens de raad van de Gereformeerde Kerk van 
Zwolle, met heilbede en broedergroeten. 

Ds D. VREUGDÈNHIL, praeses h.t. 
G. J. TE -WINKEL, zendingsscriba. 

GRONINGER B neven 
Amice frater, 

Als wij spreken over allerlei gevaarlijke verschijn
selen in het huidig christelijk leven, dat al meer een 
werelds karakter verkrijgt en dus ook in wezen al 
meer paganistisch wordt, en die verschijnselen ook 
aanwijzen, dan vernemen wij meer dan eens de drif
tige vraag: meent U misschien volmaakt te wezen en 
is in uw kring alles feilloos? 

Dit is een dwaze opmerking, die tot niets anders 
diertt, dan dat men zijn conscientie wil beveiligen te
gen een juiste opmerking, waarop men geen goed 
antwoord ter zijner beschikking heeft. 

Het is immers duidelijk, dat, als de vraag recht 
had, geen mens, ook geen dienaar des Woords of een 
ouderling op huisbezoek, ooit meer zijn mond mocht 
opendoen. Men speelt in dit geding ook een boos spel 
met het „begrip" zonde. Wij zijn immers allemaal 
zondaren. 

Ik woonde het eens bij op de vergadering ener ver
eniging, dat de secretaris moest verklaren vergeten 
te hebben de notulen te schrijven. Hij voegde er aan
stonds bij: maar wij zijn hier allemaal zondaren. 
Waarop de voorzitter antwoordde: dat is waar, maar 
U alleen moest de notulen maken en wij niet. 

Het zou een brochure kunnen vullen, als wij eens 
nagingen hoe bijv. op politiek gebied gespeeld wordt 
met het ,.begrip zonde en genade". Als het alles voor 
ons „begrip" wordt en „beschouwing", dan is het 
reeds helemaal mis. 

Wij worden in ons leven van voortdurende afval en 
schrikkelijke verharding allen omringd door gelijke 
gevaren en het is onze plicht elkander te steunen en 
te sterken in de strijd daartegen, wel wetende, dat het 
hart des mensen arglistig is meer dan enig ding. 

Ik geloof, dat wij allen gemeenlijk heel wel weten, 
wat de Here onze God in alle ding van ons vraagt, 
ja eist. Maar als het ons niet past, beginnen wij te 
redeneren, en dan worden alle katjes grauw. Dan eten 
als in Farao's droom, de magere koeien de vette op 
en worden er niets beter van. 

Het is inzonderheid de hang naar de mystiek, die 
in deze eeuw van veel religiositeit de mensen parten 
speelt. 

Ik denk hier nu aan een artikel van ds Buskes in 
de „Waagschaal", een barthiaans orgaan, deels over
genomen in „Trouw". 

Hij wil daarin heel wat goeds zeggen van de gere
formeerden. 

Maar onderscheidt dan twee categorieën. 
De ene is het gave gereformeerde: wonderlijk 

sterk, ideëel, autocratisch — werd hier misschien be
doeld aristocratisch? — in nobele stijl. Men heeft er 
niet veel van. Het andere is het niet gave: jam
merlijk zwak, vulgair, plat en uiterst gevaarlijk. Dat 
zal dan wel zijn de grote menigte. 

Tot het eerste type behoorde zijn vader en daar 
blijf ik natuurlijk af. 

Maar ook prof. H. Bavinck, die zo heerlijk mystiek 
kon spreken, tot diepe ontroering van zijn leerlingen. 

Nu vermoed ik, dat, als eens aan Calvijn of Groen 
van Prinsterer of Kuyper en Greijdanus, ook aan H. 
Bavinck — de huidige professor laat ik nu daar — 
de vraag was gesteld: tot welk type mag ik U reke
nen, tot welke categorie wilt U behoren, zij direct 
zouden hebben geantwoord: in geen van beide graag, 
maar, als het moet, dan beslist in de tweede cate
gorie. 

Van een man als Prof. Is. van Dijk, die zo eenvou
dig was als geniaal en fijn besnaard, had men ook 
niets anders kunnen verwachten. Hij zou hebben ge
zegd : ik houd mij dan maar bij mijn Brabantse boeren, 
die niet met de neus in de wind plegen te lopen. 

Deze professor vertelde eens van iemand gehoord 
te hebben, dat de Here onze God blijkbaar veel hield 
van „average people" — dat zijn heel gewone, kleine 
mensen — omdat Hij er zoveel van geschapen heeft. 
En op een andere plaats zegt hij: wat lezen de men
sen de gelijkenis der talenten slecht. Men kan niet 
met zijn handen aan de hemel reiken, maar evenmin 
kan men, als men met oog op aanleg en bekwaam
heid bijv. twee talenten ontving, de twee ontvangen 
talenten tot drie ontvangen talenten maken. 

„En zegt men dan: maar op dit standpunt gaat de 
wereld niet vooruit, dan meen ik nergens gelezen te 
hebben, dat God ons de zorg voor de vooruitgang der 
wereld heeft opgedragen. Wij hebben enkel onze plicht 
te doen op de plaats waar wij staan. Dat is niet voor-
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